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عضو  انجمن  صنفی مدیران رسانه  و شرکت تعاونی مطبوعات کشور

رویداد

آیت وکیلیان| راه اندازی سازوکار مالی مورد نظر اتحادیه اروپا 
با  ایران موسوم به »   INSTEX   «، شکست جدیدی برای آمریکا 
در راه مقابله  با جمهوری اسلامی ایران و سیاست اعمال فشار این 
کشور ارزیابی  شده است .   این پدیده به خودی خود ضربه ای بزرگ 
برای آمریکا  محسوب می شــود و در صورت اشاعه همین دیدگاه، 
اقتصاد بانکی –  تجاری آمریکا شــاهد ضربــه ای هولناک خواهد 
بود. این نکته از آن جهت  اهمیت دارد که مدت هاست کشورهای 
جهان به تدریج با امضای  توافقــات پرتعدادی به این جمع بندی و 
اقدام رسیده اند که مناســبات مالی   – تجاری خود را با ارزها و پول 
ملی خود به انجام برسانند و در  نتیجه، دلار را رسما از مناسبات مالی 
فیمابین خود حذف کنند.  فرایندی که اروپایی ها درواقع در واکنش 
به بدعهدی های آمریکا به  اجرا گذاشتند. واکنش ها به این مسأله 
در خارج و داخل بین مقامات  سیاسی و همچنین رسانه ها داغ بود. 
نکته قابل تامل در میان بازتاب ها  و واکنش ها، همصدایی مخالفان 
داخلی با مخالفان خارجی است. مسأله ای که در مورد تمامی لوایح 
اتفاق افتاده است؛ از  FATF گرفته تا  INSTEX.   سابقه این نوع 
واکنش ها از طرف مخالفان داخلی به ماجرای برجام  برمی گردد و 
هنوز هم به قوت خود باقی اســت. اکنون سوالی که اذهان عمومی 
 در مورد این رویکرد مخالفــان داخلی و همصدایی آنها با مخالفان 
خارجی با آن  مواجه شده این اســت که چرا عده ای بدون در نظر 
گرفتن منافع ملی و  مصالح کشور به گونه ای موضع می گیرند و عمل 
می کنند که گویی در  زمین دشمن بازی می کنند؟ در ادامه به برخی 

از این اظهارنظرها و  رویکردها اشاره می کنیم.  
نقش جریان انحرافی  

باب بحث در این مورد را روزنامه جمهــوری باز کرد که »جای 
تعجب  است که برخی رسانه ها و فعالان سیاســی و رسانه ای که 
گرایش  محسوسی به جریان انحرافی داشــته و هنوز هم دارند، از 
هر فرصتی  برای نیش زدن به برجام و به زیر ســوال بردن برجام و 
پیامدهایش  اســتفاده می کنند .  « این روزنامه در مورد پیامدهای 
چنین رویکردی  آورده کــه »عقل و منطق ایجــاب می کند که 
سیاســت ورزی ها به تقویت  وحدت و یکپارچگی جامعه در قبال 
تهاجمات بیگانه منجر شود و اعتماد  به نفس نیروهای وفادار به نظام 

را زیر خیمه انقلاب افزایش دهد.« 
هم جای تعجب دارد هم تأسف

یک دیپلمات سابق و تحلیلگر مسائل بین الملل در مورد اتخاذ 
 رویکردهای منفی از جانب مخالفان داخلی که منطبق با مشــی 
مخالفان  خارجی ایران اســت، گفت: »متاســفانه ایران به همت 
دلواپسان البته با  تصوری غلط،  کشوری مســأله دار در دنیا تلقی 
می شود و دقیقا به همین  دلیل روسیه و ... به سختی حاضر می شوند 
  با ما تعامل کرده و به  تفاهم برسند .  « فریدون مجلسی درباره بسته 

 پیشــنهادی مالیِ اروپا و تحلیل  این ســازوکار می گوید:   »دولت 
در شــرایطی باید امور را پیگیری کند  که گروهی  در داخل به طرز 
عجیبی اصرار به تندروی دارند، گویی  که از درگیر شــدن کشور با 
جنگ اســتقبال  می کنند. آن هم درحالی که  آمریکایی ها مدعی 
هستند مسأله شان با جمهوری اسلامی باید  با  جنگ حل وفصل شود. 

چنین شرایطی کشور ما را با مشکلات  زیادی روبه رو کرده است. « 
بهترین نتیجه را بگیریم مخالفان قبول ندارند

هم زمان نایب رئیس کمیسیون حقوقی مجلس نیز با اشاره به 
اقدام  مخالفان داخلی در ارتباط با لوایح اخیر گفت:   »کسانی که به 
منافع کشور  می اندیشند، باید در این زمینه نیز کمک کنند .  « محمد 
کاظمی با بیان  اینکه عده ای در داخل کشور به اهمیت موضوع پی 
نبرده اند، بیان کرد : »یک جریانی در کشور از ابتدا با برجام مخالفت 
کــرده و منهای  منافع و مصالــح ملی، این جریــان فکری توافق 
بین المللی برجام را قبول  ندارد و آن چه مرتبط با برجام هم باشد، 
مورد قبول آنها نیســت .  « وی  ادامه داد:  »این در حالی است که اگر 
بهترین نتیجه هم از برجام و سازو کار مالی اروپا بگیریم، این جریان 

فکری با آن مخالف است .  «  
نگرانی بابت خنجرهایی بود که از پشت می خوردیم

وزیر امور خارجه به عنوان سکاندار دســتگاه دیپلماسی که به 
گفته  کارشناسان این حوزه، بیشترین طعنه ها را از طرف مخالفان 
داخلی از  ماجرای برجام تا لوایح اخیر به جان خریده و احســاس 
کرده، با اشاره به  اینکه به روزنامه های جناحی اعتقاد ندارد، می گوید: 
»روزنامه ها  خواست های ملی ما را در حد یک دعوای انتخاباتی به 
حضیض  کشاندند. ببینید در این مدت چقدر هیأت به ایران آمد. 
برخی می گویند  همه اینها نمایش اســت. بله، ممکن اســت کار 
دولتی ها نمایش باشد ولی  بازرگان و تاجر هیچ زمانی برای نمایش 
وارد کشوری نمی شود. کدام  تاجری را دیدید بدون این که امیدی 
به تجارت داشته باشــد فقط برای  نمایش تجاری به کشوری قدم 
بگذارد؟ ما را در برابر خارجی ها طوری  معرفی کردند که انگار برای 
اهداف کوتاه انتخاباتی وارد این مذاکره  می شویم. به جای آن که ما را 

در سطح بالا در مقابل طرف خارجی قرار  دهند که از موضع ملی این 
کار را انجام می دهیم، ما را فرو کاستند به  کسی که نیازمند است برای 
دعوای انتخاباتی.« محمدجواد ظریف در  گفت وگویی با بیان این که 
»حتی امروز در شرایطی که در یک جنگ  اقتصادی قرار گرفته ایم، 
برخی همان سیاست ها و اهداف را دنبال  می کنند و این به نظر من 
کاستی عمده ای اســت که در آن زمان بوده و  اکنون هم هست .  « 
ظریف ادامه می دهد:  »آیا درست است که من  هم زمان هم توسط 
نتانیاهو مورد حمله قرار بگیرم و هم توسط دوستان  داخل؟ به خاطر 
حرف واحدی که درباره رژیم صهیونیستی می زنم،  هم زمان نتانیاهو 

و دوستان داخل به من انگ دروغگویی می زنند.« 
طبق خواسته اسراییل تحریم روی دست ایران نگذارید

محمد مهاجری، تحلیلگر و فعال رسانه ای اصولگرا که دیر زمانی 
 اســت نوک پیکان انتقادات خود را به سمت مخالفان تندرو نشانه 
گرفته،  در توییتی به تلاش های پرویــز داودی و احمد وحیدی دو 
عضو مجمع  تشــخیص مصلحت نظام برای رد سی اف تی واکنش 
نشــان داد: »آقایان  پرویز داودی و احمد وحیــدی اعضای دولت 
احمدی نژاد، تلاش فراوانی  دارند که در مجمع تشخیص تصویب 
نشود.« وی در ادامه نوشته که   »رئیس شان بیشترین تحریم ها را به 
ارمغان آورد و حالا این دو عضو  دولت پاکدست، می خواستند طبق 
خواسته اسراییل، یک ملت تنگدست و  تحریم زده روی دست ایران 

بگذارند.«  
مخالفت  سعید جلیلی با »فشار پیامکی« 

  پس از این که بررسی پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
آغاز  شد، مسیر پیامک ها به سوی اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام  تغییر کرد. مجید انصاری ازجمله اعضای مجمع اســت که با 
پیامک ها  تهدید به قتل شد. وی بیان کرد که »  پیامک هایی حتی 
تهدید به قتل و بــه تعبیر آنان برخورد خونیــن دریافت  کردم. ما 
که بیدی نیســتیم که با این بادها بلرزیم؛ اما من از دستگاه  قضائی 
و امنیتی کشور می خواهم رسیدگی کنند. این کدام جریان است 
 که نشسته عده ای را تحریک می کند که اعضای مجمع تشخیص 
یا  نمایندگان را تهدید کنند؟« هرچند پیش از این و در بررســی  
  FATFدر  مجلس، به پیامک های تهدیدآمیز رســیدگی نشد و 
همین عامل، آمران  ارسال این پیامک ها را تشویق کرد تا کار خود 
را ادامه دهند .   اما حالا  سعید جلیلی هم که از مخالفان پیوستن ایران 
به  FATF  است، مخالفت  خود را با ارسال پیامک بیان کرده است.   
وی در بخشی از سخنان خود در جمع تشکل ها و فعالان  فرهنگی 
جهادی شهرستان ســبزوار گفت:»کار فرهنگی و تبیینی موثر با 
  »فشار پیامکی« شکل نمی گیرد. بلکه باید با تبیین درست و مستمر 
 موضوعات و تحلیل صحیح از روند حرکت انقلاب، رفتار دوستان و 
 باور عمومی جامعه را به حقایق و آن چه صحیح است نزدیک کرد تا 

 دشمنان نتوانند مطالب غلط را القا کنند.« 
پیامک هایی که به من زده اند یک کتاب می شود

حشمت الله فلاحت پیشه، رئیس کمیسیون امنیت ملی مجلس با 
اشاره به  پیامک هایی که برای اعضای مجلس برای مخالفت با لوایح 
چهارگانه  زده می شــود، در یادداشتی نوشت : »اگر پیامک هایی را 
که برای من  در رابطه با لوایح  FATF  آمده منتشر کنم، یک کتاب 
خواهد شد. به  برخی افراد اطلاعاتی داده اند و چون این افراد دلسوز 
نظام هستند،  ممکن است برخی موضوعات را درخصوص این لوایح 
مطرح کنند،  برخی هم که دلسوز نیستند، تفرقه افکنی می کنند و 
البته باید اینها را  تفکیک کرد. در مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
رأی مصلحتی در  خصوص لوایح پالرمو و  CFT  شکل خواهد گرفت 
و این رأی مصلحتی  به سود کشور خواهد بود، بنابراین باید بدانیم هر 

رأیی که مجمع بدهد  باید اطاعت شود.«

وقت تغيير نرسيده است؟ 

یاسر نوروزی
روزنامهنگار

فردا مراســم پایاني قدیمي ترین جایزه كتاب در ایران 
برگزار مي شــود؛ آیین اختتامیه سي وششــمین جایزه 
كتاب سال. این خبر براي من همیشه گذشته اي را بازتاب 
مي دهد كه تداوم آن قابل تأمل اســت.  سال 1332 مقرر 
شد از بهترین نویسندگان و مترجماني كه آثار ارزشمندي 
تولید كرده اند، تقدیر شود. به همین منظور موسسه جوایز 
ســلطنتي با در نظر گرفتن آرای كمیســیوني متشكل 
از اســتادان و محققان و صاحب نظران شــروع به انتخاب 
كتاب هاي مختلف در زمینه هاي متعدد كرد؛ این رویكرد 
درواقع زیرشاخه سیاست هاي تشــویقي در حوزه كتاب 
تعریف مي شد. در ادامه این رویكرد آیین نامه خرید كتاب 
و تشویق مولفان و ناشران هم تصویب شد و هیأت انتخابي 
شكل گرفت تا كتاب هاي ارزشــمند از ناشران خریداري 
شــود بلكه از هزینه هاي آنها بكاهد. نشان فرهنگ و هنر 
هم در همان سال ها ساخته شد و شوراي عالي فرهنگ و 
هنر آیین نامه نشان فرهنگ و هنر را تصویب كرد. فارغ از 
اینكه چه سیاست هایي در اعطاي این نشان دخیل بودند، 
كتاب هاي ارزشــمند چگونه انتخاب مي شدند و پهلوي 
دوم قصد داشــت چه نوع تفكري را از طریق سیاست هاي 
تشویقي خود به جامعه تزریق كند، این پرسش به وجود 
مي آید كه چرا در این سال ها این روند دچار خلاقیت نشده 
اســت؟ درواقع پرسش اینجاســت كه چرا سیاست هاي 
تشویقي كه حدود 60 ســال پیش براي ترویج كتابخواني 
تدوین شــد، همچنان ادامه دارد؟ حتــی قانون معافیت 
مالیاتي و گمركي هم در تاریخ 56/3/30 به منظور ترویج 
كتابخواني براي فعالان این حوزه به تصویب رسید یا اولین 
نمایشگاه كتاب كه در  ســال 1346 برگزار شد. نكته قابل 
تأمل دیگر نخستین مراسم هفته كتاب است كه یك  سال 
پیشتر، در  سال 1345 برگزار شده بود. تمام اینها ناخودآگاه 
این پرســش را به وجود مــي آورد كه آیــا از تدوین این 
سیاست ها سال ها نگذشته است؟ با توجه به تحولات جامعه 
نیاز به بازنگري در این سیاســت ها نیست؟ البته مقصود 
این نیست كه جایزه كتاب  سال را تعطیل كنیم،  كتاب  از 
ناشران نخریم و نشــاني به چهره هاي فرهنگ و هنر اعطا 
نكنیم؛ بلكه قصه این است كه حركت هاي خلاقانه در حوزه 
ترویج كتابخواني چقدر بوده است؟ چرا باید بعد از سال ها 
همچنان بعضي تصمیم هاي 60  سال پیش ادامه پیدا كند؟ 
به  هر حال بعد از این همه سال با توجه به تحولات جامعه و 
تغییرات بنیادین در تمام عرصه ها، آیا ذائقه و نحوه جذب 
افكار عمومي تغییر نكرده اســت؟ متاسفانه ما همچنان 
جایزه مي دهیم، مراسم هفته كتاب برگزار مي كنیم، كتاب 
از ناشــر مي خریم و كارهایي كه سال هاست همچنان در 
حال تكرار آن هستیم. باز هم تأكید مي كنم تعطیلي چنین 
حركت هایي مقصود نظر نویسنده این یادداشت نیست بلكه 
آیا بعد از این همه  سال نباید طرحي نو دراندازیم؟ ما امروز 
در حالي شاهد برگزاري قدیمي ترین جایزه كتاب در ایران 
خواهیم بود كه آمار كتاب و كتابخواني در حال ســقوطي 
مرگبار و قیمت آن رفته رفته رو به افزایش است. شاید باید 
سیاست هاي كهنه و قدیمي را دور ریخت، شاید باید از نو 
تفكرات ترویجي و تشــویقي كتاب را بازنگریست و شاید 
باید راهي اندیشــید. چون به نظر مي رسد در آغاز عصري 
جدید باشــیم؛ عصري كه با وجود گسترش شبكه هاي 
اجتماعي و ورود بي وقفه تكنولوژي در زندگي مردم،  دیگر به 
سیاست هاي كهنه مجال نمي دهد. وقت، وقت تغییر است. 

شاید باید خیلي چیزها را عوض كنیم؛ خیلي.

یادداشت

ره
چه

انقلاب چه بود؟
ادامه از صفحه اول| ادبیات شاه سراسر تبختر 
و خداي گونه است، به همین علت زمانی كه روی 
ناخوش سیاست به او نشان داده شد، دیگر كسي 
از او حمایت نكرد و همه ملت به انقلاب پیوستند؛ 
انقلابي كه در چارچوب هیچ كدام از نظریه هاي 
كلاسیك و عادي نمي گنجید و همه نیروها تحت 
رهبري مذهبي امام خمیني)ره( بسیج شدند و 

پرونده آن استبداد فردي را براي همیشه بستند.
متاسفانه نتوانسته ایم براي نسل امروزمان نشان 
دهیم كه آن استبداد فردي چگونه بود و اگر تداوم 
مي یافت، چه عوارض جبران ناپذیري براي مردم 
و كشور به بار مي آورد. نه تنها این مسأله محوري را 
شرح نمي دهیم، بلكه تصویري مخدوش از آن ارایه 
مي كنیم، بنابراین عصاره انقلاب علیه استبداد و 
حاكمیت اراده شخصي شاه بود. انقلاب براي این 
بود كه نیروهاي حذف شده یا نادیده گرفته شده 
به میدان بیایند. بدون حضور این نیروها جامعه در 
بن بست قرار مي گرفت كه گرفت، ولي یك انقلاب 
واقعي، انقلابي است كه هیچ گاه این راه را بر هیچ 
نیروي دیگري نمي بندد و هیچ اراده اي را جایگزین 
حق و اراده آحاد مردم نمي كند. البته این حق كلي 
بود، ولي محتواي آن چه بــر اثر این انقلاب ظهور 
یافت، مربوط به اراده مردم بــود. اراده مردمي كه 
اكثریت قاطع آنان مسلمان و تابع رهبري بودند. به 

این موضوع باید جداگانه اشاره کرد.

 راه اندازی سازوکار مالی اتحادیه اروپا و ایران به شکل عجيبی
 با حملات همزمان دلواپسان و آمریکا همراه شده است   

استراتژی خنجر و پيامک!

 

این طور که به نظر می رسد از وقتی که سردار نقدی دیگر 
رئیس سازمان بسیج مستضعفین نیست، خیلی راحت تر از 
قبل نظراتش را بیان می کند و احتمالا به همین دلیل هم 
هر چند وقت یک بــار اظهارنظرهای  جالبش مورد توجه 
بســیاری هم قرار می گیرد. این طور که حساب کاربری 
شبکه افق سیما ادعا کرده، سردار روز شنبه در برنامه زنده 
»جهان آرا« گفته: »در جلسه ای عده ای از غیرمسلمانان 
با دیدن من صلوات فرستادند و قرآن را با صوت خواندند، 
آن قدر از انقلاب اسلامی خوششان می آمد که می گفتند 
هرچه شما می گویید همراه با صداقت است.« این اظهارات 
در شبکه های اجتماعی با استقبال بسیاری مواجه شد و 
عده ای آن را از جنس رئیس دولت قبل در زمان نقل هاله 
نور خواندند. بعضی از کســانی که این حرف ها را بازنشر 
می کردند، دلیل مسلمان نشدن کسانی را پرسیدند که هم 
قرآن با صوت خوانده اند و هم این طور شــیفته شخصیت 
ســردار نقدی بوده اند. چند وقت پیش هم حرف های او 
درباره کوروش هخامنشی با حاشیه های زیاد همراه بود و 
حتی از طرف چهره های سیاسی هم بی واکنش نماند. در 

آن غائله بعضی از روزنامه ها و خبرگزاری ها نوشــتند که 
سردار در برنامه ای گفته: »ملت ایران ۲۵۰۰ ساله نیست، 
بلکه ۷ تا ۱۰ هزار سال تاریخ دارد. تاریخ ما را تقطیع کردند، 
به این دلیل که به اجبار کوروش را در تاریخ قرار دهند، چون 
با یهود خوب بوده و ایران نیز باید با اســراییل خوب باشد. 
شاهنامه فردوسی نیز نامی از کوروش نبرده است. کوروش 
جایگاهی نداشــته و عددی نبوده، بلکه شاهی بوده که با 
یهودی ها رابطه خوبی داشته، شاهی بوده که با یهودی ها 
ساخته، پس ما هم باید با آنها بســازیم؟ کوروش ساخته 
و پرداخته پهلوی اســت. اســم کوروش را هیچ کجا پیدا 
نمی کنیم، او را برای پیوند مردم ایران با یهود علم کردند.« 
این حرف ها که بعدا از طرف خود سردار تعدیل شد، باعث 
شد حسام الدین آشنا، مشاور رئیس جمهوری در توییترش 
به کنایه بنویسد: »ای کاش سردار نقدی فرصت می کردند 
و آخرین کتاب ها و مقالاتــی را که درباره کوروش مطالعه 
کرده اند به پژوهشگران معرفی می کردند.« بهرام پارسایی، 
نماینده مردم شــیراز در مجلس هم حرف های نقدی را 
بی جواب نگذاشت و نوشت: »هرودوت و گزنفون)ق.میلاد( 

و علامه طباطبایی به نیکی از کوروش نوشته اند. یک ایرانى 
هویت تاریخی خود را منکر نمی شود. انتساب  کوروش به 
پهلوی از قدر او نمی کاهد، ولی شاید تبلیغی برای پهلوی 

شود.«
قبل تر هم سردار نقدی کسانی که حجاب از سر برداشته 
بودند را »روســپی« نامیده و گفته بود: »به روسپی هایی 
که حجاب خــود را برمی دارند، می گویند مخالف حجاب 
اجباری و رسانه های ما نیز از همان استفاده می کنند.« این 
حرف حتی واکنش تعدادی از نماینده های زن مجلس را 
هم در پی داشت، مثلا پروانه سلحشوری، نماینده تهران در 
اینباره گفت: »اگر ما حداقل ایمان داشته باشیم، نه برای 
این دنیا بلکه برای آن دنیا که شده به کسی انگ نمی زنیم. 
این یک انگ زدن اســت. به کار بردن این واژگان، با آبروی 
مردم بازی کردن اســت و من واقعا متأسف شدم چنین 
حرف هایی را از زبان مسئولی در نظام جمهوری اسلامی 
شــنیدم. قوه قضائیه حتما می توانــد ورود پیدا کند. قوه 
قضائیه مدعی العموم است، در این موضوع به خیلی از مردم 

تهمت زده شده است.«

دیروز برای چندمين بار در ماه های اخير حرف های سردار نقدی حاشيه ساز شد

هر  چه شما می گویيد همراه با صداقت است
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فرمانده کل سپاه با بیان این که تکیه بر نیروی جوان در جنگ، معادلات را به نفع جمهوری اسلامی تغییر 
داد، گفت: »فرمان آتش به اختیار از سوی رهبری نیز به همین منظور صادر شد تا مدیریت کشور به جوانان 
منتقل شود.« او در ادامه افزود: »تجربه ثابت کرده که تهدید نظامی جمهوری اسلامی، همواره نتیجه 
عکس داده است. دشمن در عرصه فکری وارد شده و نظام مردمی و اسلامی ما را مورد هدف تهدیدات نرم 
خود قرار داده است. جوانان با انگیزه و دوستدار کشور باید در پاسخ به این تهدیدات نرم، دست به کار شوند 

و نقش خودشان را پیدا کنند.«

سردار سرلشکر محمدعلی جعفری:  

 تهدید نظامی
 جمهوری اسلامی 
همواره نتيجه عکس 
داده است
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بسياری از داروهای مورد استفاده 
بدون نسخه از جمله داروی ضد 
آنفلوآنزا  سرماخوردگی،  سرفه، 
ناخواسته  گيجی  باعث  زکام  و 
می شوند که ممکن است رانندگی 

را با مشکل روبه رو کند.

گاه
ن

 نيازی به برخی سختگيری ها
 بر منتقدان و مخالفان نظام نيست 

علی مطهری، نایب رئیس 
مجلس شورای اسلامی اظهار 
کرد: »درباره موضوع آزادی 
در مجموع کارنامه قابل قبولی 
داریم اما باید بدانیم که انقلاب 
ما از پایگاه اجتماعی محکمی برخوردار است و نیازی به 
برخی ســختگیری ها بر منتقدان و مخالفان به بهانه 
حفظ نظام نیست.« او مهمترین مسأله در شرایط امروز 

کشور را مسأله »وحدت« دانست.

 تحویل کليه خودروهای
 پيش فروش شده تا پایان خرداد ۹۸

رئیس  محمدی،  داوود 
کمیسیون اصل  ۹۰مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به 
جلســات این کمیسیون با 
مدیران دو شــرکت بزرگ 
خودروســازی داخلی گفــت  که طبق اعــلام این 
شــرکت ها، تعهدات ایران خودرو و ســایپا در مورد 
خودروهای پیش فروش شده نهایتا تا پایان خرداد  سال 

 ۹۸محقق خواهد شد.

»اشتغال« و »سربازی« مهمترین چالش 
مبتلایان به اختلال هویت جنسی

مســعودی  حبيب الله 
اجتماعی  معــاون   فرید، 
سازمان بهزیستی درخصوص 
درمان افــراد دارای اختلال 
هویــت جنســیتی گفت: 
»بیشترین مراجعه برای عمل  جراحی به کشور تایلند 
است، زیرا این جراحی ها در ایران هزینه بالایی دارد و 
همچنین دیدگاه عمل زیبایی به جای عمل درمانی 
حاکم است و علاوه بر آن، افرادی که در درمان این گونه 
عمل ها ماهر باشند، در کشــور نیز محدود است.« او 
بیشترین مشکلات برای تغییر هویت جنسی را مربوط 

به آقایان دانست.

ازدواج کودکان جنایت است
اصغر جدایی، امام جمعه 
بیله سوار اردبیل در انتقاد به 
مقوله کودک همسری گفت: 
»هم از نظر عقل و هم فطرت، 
کودک همسری خوب نیست. 
امروزه شــرایط زمان و مکان تغییر کرده و بهتر است 
قوانین نیز در این باره اصلاح شود. اگر خودمان را جای 
این کودکان بگذاریم، هیچ کدام از ما حاضر به تحمل 
این شرایط نخواهد بود.« او در ادامه افزود: »به نظر من 
این مسأله چیزی شبیه به جنایت است، چون این بچه 
بدون  شک به بلوغ فکری، جســمی و حتی جنسی 

نرسیده است.«  استفاده از »ساحات« به جای »اینستکس« 
ســفیر ایران در لندن در توییتی اظهار کرده: »اگر پیشنهاد استفاده از  ساحات به جای اینســتکس را جامعه رسانه ای بپذیرد، 
قابل بررسی  است .  « حمید بعیدی نژاد در حساب توییتری خود با توجه به این که  مطرح شــده از این پس واژه »ساحات« به جای 
»اینستکس« استفاده  شود، نوشت: »اصولا استفاده از کلمات مختصر شده فارسی براساس  ترجمه فارسی برای اسامی خارجی مثل

  EU, NATO, CIA, ASEANمتداول نبوده است. برجام فرق داشت چون عضو آن بودیم ولی  اینستکس نهاد متعلق به سه 
کشور اروپایی است .  «  


